
تمام سيستم و تمرينات را تغيير دهيد و تكنيك را 
تغيير بدهيد يكي دو سال طول مي كشد اما در اين 
فرصت كوتاه خيلي سخت است و نمي توان كاري 
كرد. البته اين را هم بگويم كه كار كردن با يك مربي 
آن هم در يك زمان كوتاه ضرر هم دارد. چون من 
وقت كافي براي يادگرفتن سيستم مربي را ندارم 
مجبورم دوباره به سيستمي كه قبلا با آن تمرين 
مي كردم برگردم و اين باعث مي شود زمان را هم از 
دست بدهم. براي اينكه با مربي كار كنيد كه نتيجه 
بگيريد بايد يك سال تا يك سال و نيم با يك مربي 
كار كنيد تا سيستم و تكنيكي كه مد نظر اين مربي 

است را ياد بگيريد. 
فدراسيون به دنبال حل كردن مشكل 

مربي تان در داخل ايران نيست؟ 
فدراسيون مشكل مالي دارد. همچنين با توجه به 
اينكه ركورد من بالاست بايد با مربيان برجسته و 
س��طح بالا كار كنم. من بايد با مربي خانم در ايران 
تمرين كنم و در سطح جهان 3 يا 4 مربي پرتاب وزنه 
خانم كه مطرح و سطح بالا باشند هستند كه به خاطر 
مشكلات خانوادگي و همچنين مبلغ كم پيشنهادي 

قبول نمي كنند به اينجا بيايند. 
با اين مشكلات كنار آمده  ايد ؟

من اينجا هفت سال است تمرين مي كنم. اگر خودم 
كار نكن��م و برنامه ريزي نكنم به جايي نمي رس��م. 
فدراسيون كمك مي كند اما خود ورزشكار هم بايد 
تلاش زيادي كند. در اين س��ال ها هميش��ه به اين 
مشكلات اش��اره كرده ام و اگر كس��ي مي خواست 
كاري انجام بدهد مطمئناً در اين سال ها انجام مي داد. 
نمي شود گفت كاري نكردند در حد توان انجام دادند، 
اما اين مش��كلات نه تنها براي من، بلكه براي همه 
بچه هاي دو و ميداني هست. احسان كه نقره المپيك 
را دارد هم مشكل دارد. اردوهاي دو، سه ماهه مي رود 
و بر مي گردد. به خاطر اين مشكلات و اينكه نمي تواند 
در داخل ايران با مربي خوبي تمرين كند نمي تواند 
ركوردش را تكرار كند. چون بايد با مربي خوبي تمرين 
كند و اردوهاي بيشتري داشته باشد و وقتي اينها بر 

آورده نمي شود او هم نمي تواند به هدفش برسد. 
اين سختي ها به قدري بود كه سال 2009 
در مسابقات قهرماني آسيا بعد از گرفتن 

مدال طلا گريه كرديد. 
خب به خاطر س��ختي هاي زيادي بود كه قبل از 
مسابقات با آن درگير بوده و آماده اين بازي ها شده 
بودم. وقتي اينها جلوي چشمم آمد گريه كردم و 

البته اولين مدال طلايم براي ايران هم بود. 
بي توجهي ها به رشته اي مانند دو و ميداني 
در حالي است كه براي فوتبال ميلياردي 
هزينه مي شود،  اما شما با كمترين امكانات 

و هزينه مدال مي گيريد!
مي خواهم خاطره اي در اين ب��اره بگويم. وقتي با 
مترو رفت و آمد مي كنم و م��ردم من را مي بينند 
تعجب مي كنند من كه ورزشكار هستم چرا سوار 
مترو ش��ده ام. فكر مي كنند همه ورزشكاران مثل 
فوتباليس��ت ها ميلياردر هس��تند، در صورتي كه 
رشته هاي ديگر اينطور نيستند. حرف ما اين است 
كه به ورزش ه��اي ديگر هم مانن��د فوتبال توجه 
كنند. به عنوان نمونه بچه كوچكي كه اس��تعداد 
دارد و مي خواهد روزي مانند احسان حدادي شود 
بايد به او توجه ش��ود و روي او سرمايه گذاري كرد 
اما متأسفانه هيچ رسيدگي نه به تيم هاي پايه و نه 
به ما كه بزرگسالان هستيم نمي شود. اگر اندازه دو 

قرارداد يك فوتباليست به فدراسيون دو وميداني 
بودجه مي دادند ما به جاي دو مدال مي توانستيم 

10، 15 مدال بگيريم. 
و اي�ن آزار دهن�ده و ناراحت كنن�ده 

نيست؟
بله، صدرصد، من براي خودم نمي گويم و اين حرف 
دل همه ورزشكاران رشته هاي غير فوتبالي است. 

اين مشكلات دلس�ردتان نكرده است؟ 
يك جاي�ي كم بياوري�د و بگوييد وقتي 
براي مسئولان مدال گرفتنم مهم نيست، 

من هم بي خيال شوم!
اين بس��تگي به خود آدم دارد. چ��ون يك هدف 
دارم و دنبال هدف هستم، مجبورم تمرين كنم اما 
بعضي اوقات دلسرد مي شوم ولي به خاطر هدفم كه 
رسيدن به مدال و افتخار است دوباره به تمرينات 
بر مي گردم. همه ورزشكاران آرزو دارند در المپيك 
مدال بگيرند شايد نرسم اما تلاش خودم را مي كنم. 
اعتقاد دارم ورزشكار بايد تلاش خود را به كار بگيرد 
تا بعد از مسابقه پشيمان نشود كه تمام سعي اش را 

نكرده است و حسرت نخورد. 
با اين اراده مي ت�وان گفت اگر امكانات و 
مربي خوبي داشته باشيد مي توانيد حتي 

براي ايران مدال المپيك را هم بگيريد؟
موفقيت بستگي به رسيدگي و اردوهاي خوب 
دارد. ورودي المپيك را مي توانم بگيرم. موفقيت 
در خود المپيك بس��تگي به اردوها و تمريناتي 
دارد كه انجام مي دهم. اگ��ر بتوانم زير نظر يك 
مربي خوب در ايران كار كنم مي توانم قول دهم 
كه نتيجه بهتري بگيرم ولي وقتي چيزي نيست 
نمي شود قول داد كه مثلاً مدال المپيك را بگيرم. 
زمان كوتاهي يعني تنها دو سال باقي مانده  است. 
اگر برنامه ريزي باشد مي شود گفت شايد بشود 
اما اگر مثل هميشه شرايط اين باشد هيچ قولي 

نمي توانم بدهم. 
آيا فدراس�يون از ش�ما برنام�ه اي براي 
المپيك برزيل خواس�ته تا حداقل اين 

زمان  باقيمانده  از دست نرود؟
هيچ برنامه اي از من نخواسته اند و متأسفانه سيستم 
در ايران طوري است كه چند ماه به مسابقات به ياد 
ورزشكار مي افتند اما در كشورهاي ديگر چهار سال 
براي رسيدن به مدال المپيك برنامه ريزي و تمرين 
مي كنند. با اين وجود خودم به فكر سال ديگر هستم 
و تمرين مي كنم كه عقب نيفت��م تا خودم را براي 

مسابقات سال آينده آماده كنم. 
اي�ن بي توجهي ه�ا پش�يمانتان نكرده 

است؟
خيلي ها مي گويند به جاي ديگري مي رفتيد بهتر 
بود اما من پشيمان نيستم. من به ايران نيامدم كه 
شرايط و امكاناتم بهتر شود. براي پول تابعيتم  را 
عوض نكرده ام.  شايد به هدفم نرسيده ام اما اين 
باعث نشده تا لحظه اي احساس كنم كه تصميم 

اشتباهي گرفته ام. 

اگر در اينچئون مدال نمي گرفتم خودم را نمي بخشيدم

 تصوير ايران آن چيزي نيست كه غرب نشان مي دهد

با نقره اي كه در اينچئون گرفتيد  ش�ما اولين 
بانوي مدال آور تاريخ دو و ميداني در بازي هاي 
آسيايي هستيد، حتماً احساس فوق العاده اي 

داريد؟
باور نمي كردم كه به مدال  رسيده ام. به خاطر اينكه قبل 
از شروع مسابقات آسيب ديدگي داشتم و به همين خاطر 
پيش بيني نمي كردم كه بتوانم نتيجه خوبي در اينچئون به 
دست بياورم. هم زمستان گذشته نتوانستم خوب تمرين 
كنم و هم قبل از مسابقات چند مصدوميت داشتم كه باعث 
شد تا با ترديد راهي بازي هاي آسيايي شوم. اما حالا خيلي 
خوشحالم كه با تمام اين مشكلات توانستم اولين مدال را 
كسب كنم، مدالي كه براي آن خيلي تمرين كردم و زحمت 
كشيدم. فدراسيون دو و ميداني هم خيلي از من حمايت 

كرد و پشت من بود. 
پ�س از گرفتن م�دال نقره به نوع�ي غافلگير 

شده ايد؟
هدف من مدال گرفتن بود، با توجه به اينكه در رنكينگ 
آس��يا و ركوردي كه داش��تم فكر مي كردم برنز بگيرم اما 
نتيجه اي كه به دس��ت آوردم بالاتر از پيش بيني ام بود و 
اين خوشحالي ام را بيشتر كرد. اين مدال خيلي چسبيد 
و مي توان��م بگويم با ارزش ترين مدالم ب��ود. در بازي هاي 
دووميداني داخل سالن و بيرون مدال هاي زيادي دارم اما 
مدال بازي هاي آس��يايي چيز ديگري بود. چون هر چهار 

سال برگزار مي شود. 
در اينچئون گفته بوديد، اگر مدال نمي گرفتيد 

به دهكده ورزشكاران بر نمي گشتيد!
منظورم  اين بود كه خيلي شرمنده  مي شدم. چون با توجه 
به هزينه هايي كه براي من شده بود و همچنين انتظاراتي 
كه از من بود بايد مدال مي گرفتم. خودم هم خيلي زحمت 
كشيده بودم و اگر مدال نمي گرفتم تقصير خودم بود. چون 

همه چيز براي مدال گرفتن من آماده بود. 
در راه رسيدن به اين موفقيت، اينكه بدون مربي 
در ايران تمرين مي كنيد هم به نظر مي رسد يك 

سد بزرگ براي شما بود.
م��ن كلًا در اي��ران ب��دون مرب��ي تمري��ن مي كنم. 
آس��يب ديدگي هايي كه دارم به خاطر نداشتن مربي 
است. مثلًا جايي نبايد تمرينات پر فشار انجام دهم اما 
فشار مي آورم و مصدوم مي شوم. چون ورزشكار خودش 
نمي تواند برنامه ريزي درستي داشته باشد. رشته پرتاب 
وزنه يك رش��ته تكنيكي اس��ت كه اگر مربي نداشته 
باشيد نمي توانيد ايرادات تكنيكي تان رابر طرف كنيد 
و همين باعث مي شود تا نتوانيد پرتابي كه مي خواهيد 

را انجام دهيد. 
با اين مصائب اما در بازي هاي آسيايي توانستيد 

موفق ظاهر شويد. 
البته امسال براي اينكه به آمادگي بهتر برسم با هماهنگي 
فدراس��يون چهار ماه و ني��م در بلاروس زي��ر نظر مربي 
كار كردم كه خيلي به من كمك ك��رد. چند ماه مانده به 
مسابقات رسيدگي خوب و بيش��تر بود و اردوها و تدارك 
خوبي داشتم. البته اين مشكل است. چون ورزشكاري كه 
مي خواهد چهار ماه قبل از مسابقات با مربي كار كند و آماده 
مسابقات شود، اين زمان كوتاهي است. چون اگر بخواهيد 
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سوال ويژه

    سعيد احمديان
يك ماه بعد از كسب مدال نقره رشته پرتاب وزنه بازي هاي آسيايي، 
در يكي از روزهاي پاييزي به دفتر روزنامه آمد، ساده و صميمي و 
خوش قول بود. ساعت 2 بعدازظهر قرارمان در دفتر روزنامه بود 
و او بعد از بازگش�ت از تمرين صبح ميهمانمان ب�ود.  اولين بانوي 
مدال آور تاريخ دووميداني ايران در بازي هاي آس�يايي وقتي نام 
ايران را به زبان مي آورد با چنان تعصب�ي آن را مي گويد كه انگار 
متولد كشورمان است .  تاتسيانا ايليوشچانكا ديروز و ليلا رجبي 
امروز از انتخاب ايران به واسطه ازدواجش با يك دو و ميداني كار 

ايراني پشيمان نيست. او سال 86 بعد از آشنايي با پيمان رجبي 
ملي پوش دو و ميداني كشورمان در اردوي بلاروس، با او ازدواج كرد 
و پس از مسلمان شدن نامش را تغيير داد و براي زندگي به ايران 
آمد و تا امروز كه هفت سال از زندگي اش در ايران مي گذرد براي 
تيم ملي دو و ميداني ايران در رقابت هاي مختلف آسيايي و المپيك 
مس�ابقه داده اس�ت. رجبي پيش از قبول تابعي�ت ايراني، براي 
كش�ور زادگاهش مقام هاي نايب قهرماني سال 2005پرتاب وزنه 
باشگاه هاي اروپا در پرتغال و نفر چهارم جوانان جهان در جامائيكا 
را به دس�ت آورده بود.  رجب�ي س�ال 2009 در هجدهمين دوره  

رقابت هاي دووميداني قهرماني آسيا به ميزباني گوانگژو، اولين 
مدال ايران را گرفت و در پرتاب وزنه روي س�كوي سوم ايستاد. 
رجبي همچنين در بازي هاي آس�يايي داخل سالن 2009 هانوي و 
قهرماني دو و ميداني داخل سالن آس�يا 2010 تهران مدال طلا را 
براي تيم ايران به دست آورده  است. رجبي نماينده ايران در رشته 
پرتاب وزنه در بازي هاي المپيك 2012هم لندن بود. نقره بازي هاي 
آسيايي 2014 در اينچئون هم آخرين مدالي است كه او براي ايران 
به ارمغان آورده است. با رجبي در يك ساعتي كه ميهمانمان بود از 

هر دري صحبت كرديم. 

به هفت س�ال پيش برگرديم به آش�نايي تان با 
پيمان رجبي و ازدواج با او، اتفاقي كه باعث شد 
مسير زندگي تان عوض شود. آيا قبل از اين اتفاق 

درباره ايران شناختي داشتيد؟
در مدارس و كتاب هاي تاريخ و جغرافيا درباره ايران چيزهايي 

خوانده بودم اما اطلاعاتم خيلي محدود بود. 
خودتان بهتر مي دانيد كه در غرب تصوير سياهي 
از ايران ارائه مي شود، ش�ما هم قبل از آمدن به 
ايران، چنين تصويري در ذهن داشتيد؟ تصوير 
كش�وري كه مردمانش هنوز با شتر رفت و آمد 

مي كنند!
بله، چون زياد اطلاعات نداشتم. اما بعد از آنكه دنبال اطلاعات 
رفتم و تاريخ ايران را مطالعه كردم نظرم عوض شد. متأسفانه 
خيلي ها در غرب هستند كه فرق ايران با عراق و افغانستان را 
نمي دانند. مثلاً بعضي ها هنوز هم وقتي به بلاروس مي روم 
و از ايران حرف مي زنم فكر مي كنند ايران يك كشور جهان 
سومي است. فكر مي كنند زن هيچ حقوقي ندارد. اولين بار 
كه به بلاروس برگشتم به هيئت دووميداني استان زادگاهم 
رفتم، از من مي پرسيدند آنجا برده شده ام! در صورتي كه 
اينطور نيست. ورزشكاران بلاروس��ي كه به ايران مي آيند 
نظرشان عوض مي ش��ود. چون ايران آن چيزي نيست كه 
فكر مي كرده اند. خيلي با آنها به خوبي رفتار مي شود و دوست 

دارند دوباره به ايران سفر كنند. 
امروز ليلا رجب�ي بعد از هفت س�ال زندگي در 

ايران، ايران را چطور كشوري مي بيند؟
ش��ايد به خاطر تحريم مشكلاتي در كش��ور وجود داشته 
باشد اما ايران با خيلي از كشورها فرق مي كند. در مجموع 
ايران كشور خوبي است الان هم در حالي در تهران زندگي 
مي كنم كه ابتداي آمدنم به ايران يك سال در بوشهر زندگي 
كردم. مردم خونگرمي داشت. با توجه به اينكه هواي خيلي 
گرمي داشت و امكاناتي براي ورزش خانم ها وجود نداشت و 
من مجبور بودم پشت يك سالن تمرين كنم تصميم گرفتم 
به تهران بيايم. مردم ايران خيلي خوب هس��تند. مردم در 
خيابان وقتي من را مي بينند اظهار لطف دارند و به خاطر 

مدالم تبريك مي گويند و براي من در مسابقات آينده آرزوي 
موفقيت مي كنند. طبيعت ايران را هم خيلي دوست دارم. 
تمام شهرهاي ايران را نرفته ام اما شهرهايي كه رفته ام خيلي 
زيبا هستند. به اصفهان، شيراز، تبريز، اروميه و... سفر كرده ام 

كه بين اين شهرها شيراز و اصفهان خيلي زيبا هستند. 
حالا اگر بخواهيم مقايسه اي بين مردم ايران و 
بلاروس زادگاهتان انجام دهيد، چه پاسخي به 

ما مي دهيد؟
مردهاي ايراني نس��بت به مردان بلاروسي بهتر و خانواده 
دوست تر هستند. رفتار مردم ايران گرم تر است اما همسرم 
به بلاروس مي رود ناراحت مي شود چون مردم آنجا رفتار 
متفاوت و سردي دارند اما در ايران اينطور نيست. مثلاً بيرون 
يا به سوپر ماركت مي رويد همه سلام مي كنند، احوالپرسي 

مي كنند و برخورد گرمي با شما دارند. 
زب�ان فارس�ي را ه�م خيل�ي خ�وب صحبت 

مي كنيد. 
فارسي سريع ياد گرفتم و هر چه مي گذرد بهتر هم مي شود. 
مشكل من اين است كه چون همس��رم روسي بلد نيست 
نمي تواند خيلي از كلمات را براي من ترجمه كند. همسرم 

روسي را مي فهمد اما نمي تواند خيلي خوب صحبت كند. 
وقتي به بلاروس مي رويد حتماً رسانه ها درباره 

ايران از شما مي پرسند؟
بله، من در پاسخ به آنها از ايران تعريف مي كنم، چون واقعاً 
تصويري ك��ه از ايران در كش��ورهاي اروپايي نمايش داده 

مي شود واقعي نيست. 
اين روشنگري براي بلاروسي ها و ديگر خارجي ها 
نش�ان مي دهد كه ليلا رجبي تعصب خاصي به 
ايران دارد؛ تعصبي كه در لباس هايي كه مسابقه 
هم مي دهيد كاملاً عيان است كه منقش به پرچم 
و حك ش�دن نام ايران به صورت بزرگ است و 
البته لاك ناخن هايتان در اينچئون كه به رنگ 

پرچم ايران بود!
دوست دارم پرچم ايران بيشتر باشد و نشان ايران بيشتر 
باش��د. براي جلب توجه نيست، دوس��ت دارم نام ايران 
همه جا باشد. لباس هايي كه به من مي دهند اندازه من 
نمي ش��ود و خودم لباس خودم را تهيه مي كنم. مي روم 
منيريه لباس تهيه مي كنم و برچسب ايران را به صورت 
بزرگ روي لباس هايم مي زن��م. درباره رنگ لاك ناخنم 
در اينچئون هم بايد بگوي��م در اردوي بلاروس كه بودم 

اين ايده به ذهنم رسيد. 
و صحبت تان با مردم ايران؟

تش��كر مي كنم از همه مردمي كه قبل از مسابقات براي 
من دعا مي كردند و خوشحالم كه توانستم در بازي هاي 

آسيايي انتظار آنها را با گرفتن مدال برآورده كنم. 

 مي خواهي�م از امروز به روزه�اي كودكي تان 
برگرديم، چه ش�د كه پرتاب وزن�ه را انتخاب 

كرديد؟
سيس��تم در بلاروس اينطور است كه مربيان در مدارس 
استعداديابي مي كنند. از دانش آموزان تست هاي ورزشي 
گرفته مي شد و چون من توانسته بودم بيشتر پرتاب كنم، 
براي دو وميداني و رش��ته پرتاب وزنه انتخاب ش��دم. در 
بلاروس كه 10 ميليون جمعي��ت دارد، خيلي به ورزش 
اهميت مي دهند. در هر ش��هر يك مدرسه ورزش وجود 
دارد كه دانش آموزان با استعداد دعوت مي شوند و آنجا 
درس مي خوانند و تمرين مي كنند و اين دانش آموزان در 
مسابقات زيادي شركت كرده و به تيم هاي نوجوانان و در 

ادامه جوانان و بزرگسالان راه پيدا مي كنند. 
خودتان هم علاقه داش�تيد و فكر مي كرديد 

روزي پرتابگر وزنه شويد؟

اصلا فكر نمي كردم كه روزي پرتابگر وزنه ش��وم. اولين 
مسابقه اي كه شركت كردم آخر شدم و اين باعث شد تا 

تمام سعي ام را بكنم كه اول شوم. 
آخر شدن در اولين مسابقه باعث نشد تغيير 

رشته دهيد؟
نه چون با آخر شدن تحقير شده بودم، ادامه دادم تا جبران 

كنم و در اين ورزش ماندگار شدم. 
اولين مدالي كه گرفتيد يادتان است؟

در مس��ابقات قهرماني ش��هر ط��لا گرفتم و ب��راي تيم 
شهرستان انتخاب شدم و در ادامه در مسابقات كشور سوم 

شدم و در كالج ورزش در پايتخت ادامه تحصيل دادم. 
اگر به رش�ته دو و ميدان�ي نمي آمديد، به چه 

رشته اي علاقه داشتيد؟
ورزش بوكس را دوست دارم اما اينكه بوكسور شوم نه ولي 

به اين رشته علاقه دارم. 
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درباره حجاب و پوشش اسلامي كه انتخاب كرده  ايد صحبت كنيد. 
من خيلي خوشحال هستم كه با حجاب مي توانم در مس��ابقات قهرماني جهان شركت كنم. افتخار مي كنم 
يك ورزشكار مسلمان هس��تم كه با حجاب در مسابقات ش��ركت مي كنم و با اين كار مي خواهم نشان دهم 
كه زن مي تواند ورزشكار باش��د. در حالي كه برخي فكر مي كنند كه زن مسلمان حقوقي ندارد و هميشه در 

خانه است. 
حجاب تأثيري در نتيجه رقابتتان ندارد؟به هر حال بقيه رقيبانتان حجاب ندارند و در ظاهر كار 

راحت تري براي پرتاب وزنه در مسابقات دارند. 
در برخي مسابقات به خاطر گرما ش��ايد برخي بگويند گرما زده مي شويم اما اينطور نيست كه داشتن حجاب 
روي نتيجه و عملكرد ما تأثيري داشته باشد. مثلًا بگويم اگر بي حجاب بودم طلا مي گرفتم اما اينطور نيست. 
درست است ورزشكاران ديگر ش��ايد راحت تر پرتاب كنند اما من چون با حجاب تمرين مي كنم ديگر عادت 

كرده ام و هيچ تأثيري روي ركوردم ندارد. 
واكنش حريفانتان در مسابقات به حجابتان چيست؟

برايشان خيلي جالب است، مي گويند ما اگر جاي تو بوديم نمي توانستيم مسابقه دهيم و درست پرتاب كنيم. 

محجبه بودنم براي حريفانم جالب است

ورزشكاران بلاروسي كه به ايران مي آيند 
نظرش�ان ع�وض مي ش�ود. چ�ون ايران 
آن چيزي نيس�ت كه فك�ر مي كرده اند. 
خيلي ب�ا آنها ب�ه خوبي رفتار مي ش�ود و 
دوس�ت دارند دوباره به ايران سفر كنند 

هفت سال است اينجا تمرين مي كنم. 
اگر خودم كار نكنم و برنامه ريزي نكنم 
ب�ه جايي نمي رس�م. در اين س�ال ها 
هميشه به اين مشكلات اشاره كرده ام و 
اگر كسي مي خواست كاري انجام بدهد 
مطمئناً در اين س�ال ها انجام مي داد

مسابقه با حجاب  افتخار من است

 گفت و گوي جوان با ليلا رجبي، ملي پوش 
بلاروسي الاصل دو و ميداني ايران و دارنده مدال 

نقره بازي هاي آسيايي 2014 

بوكس رشته ورزشي مورد علاقه ام است!


